
Girona, Salt i Sarrià

Diari de Girona �DIJOUS, 27 DE NOVEMBRE DE 20148

La Fundació SER.GI ha iniciat
una campanya de recollida de fons
amb la col·laboració de l'Associa-
ció Girona Centre Eix Comercial,
l'Associació de Comerciants del
Mercat del Lleó, l'Associació d'Em-
presaris Majoristes de Fruita i Ver-
dura de Mercagirona i altres co-
merços i empreses a títol indivi-
dual. Fins a un total de cent vint gu-

ardioles en forma de caseta s'estan
repartint entre els diferents co-
merços amb l'objectiu que tot-
hom qui vulgui pugui fer la seva
aportació per finançar el projecte
de masoveria urbana que impulsa
la  Fundació SER.GI. La campanya
es portarà a terme durant la cam-
panya comercial de nadal i dura-
rà fins el  de gener. En el cas de
Mercagirona, es podrà participar a
la campanya a través de l'activitat
Entruita't que es farà el  de de-
sembre a la Rambla de Girona.

Les guardioles es troben als
mostradors dels comerços acom-
panyats de fulletons informatius
per tal de donar a conèixer el pro-

jecte i la destinació de les aporta-
cions. A més a més, aquells esta-
bliments que ho vulguin també po-
den ser mecenes del projecte fent
una aportació directa. Els establi-
ments i empreses adherides lluiran
un adhesiu a l'aparador amb la in-
dicació «Aquí facilitem el dret a
l'habitatge».

La Fundació SER.GI porta a ter-
me el projecte de Masoveria Ur-
bana, adreçat a aquelles persones
o famílies en risc d'exclusió, que
han perdut el seu habitatge a cau-
sa d’un desnonament o perquè
no poden arribar a pagar un lloguer
a preus de mercat.

En el seu paper de mediadora, la

Fundació SER.GI ha aconseguit
per part d'alguns propietaris l'a-
baratiment del cost del lloguer a
canvi de millores en l'habitatge. Es
tracta que els inquilins, amb la
supervisió de la Fundació, s'ocupin

de fer uns arranjaments acordats,
com la millora del paviment, pin-
tura, instal·lacions elèctriques, tan-
caments i enrajolats, entre d’al-
tres, per poder disposar d'un preu
de lloguer més econòmic.
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La Fundació SER.GI recapta fons
per al projecte de masoveria urbana

Hi ha 120 guardioles als
comerços que han de servir
per finançar accions per a
persones en risc d’exclusió 

�

Josep Maria Nogué, Bru Pellissa i Joan Gironell amb les guardioles.

FUNDACIÓ SER.GI

Els forenses van declarar que el
metge acusat d’abusos sexuals es
va saltar els protocols establerts a
l’hora d’explorar les pacients. No
només perquè va arribar a ma-
grejar-les si tenien dolor lumbar,
sinó també perquè, quan va fer
exàmens vaginals, la praxi mèdica
no inclou ni tocar el clítoris ni fer
moviments oscil·lants amb els dits.
A banda, els forenses asseguren
que les preguntes de caire sexual
que l’imputat hauria fet a algunes
pacients no tenien cap relació
amb el motiu de la visita. Durant el
judici, les psicòlogues també van
concloure que és normal que les
dones quedessin paralitzades i no
s’atrevissin a denunciar els fets
fins mesos després. L’imputat, Jo-
sep Costa Montal, declararà avui.

Per als forenses Julia Miguel i Jo-
sep Maria Casadesús no hi ha cap
mena de dubte que l’imputat es va
saltar els protocols establerts a
l’hora d’examinar les denunciants.
En base a les declaracions de les

pacients (i en algun cas, també
d'informes mèdics) els dos foren-
ses van assegurar al judici que la
manera de fer de Josep Costa Mon-
tal s’escapava d’allò que recullen les
guies d’actuació en atenció pri-
mària.

Els dos forenses també van po-
sar de relleu que, d’entrada, un

metge d’un centre d’atenció pri-
mària (CAP) o d’urgències no sol
fer tactes vaginals. Però que en
qualsevol cas, si els arriba a portar
a terme, primer és necessari que
faci un frotis (cosa que l’imputat no
va dur a terme). A més, també
van dir que calia rebre el consen-
timent de les pacients i que mai

s’ha d’arribar a tocar el clítoris o fer
moviments oscil·lants amb els dits.

L’advocat de la defensa, Carles
Monguilod, va intentar rebatre
aquests arguments amb perits de
part. I aquí és on hi va haver dis-
crepàncies, perquè aquests van
considerar que alguns dels actes de
l’acusat entrarien dins el tipus
d’exploracions que es poden fer a
les urgències d’hospitals i CAP.

L’estat psicològic de les dones
Durant la tanda de perits d’ahir al
matí, les psicòlogues també van
analitzar si la reacció de les pa-
cients que van denunciar els abu-
sos entraria dins la lògica. Per a les
psicòlogues, aquesta actitud és
del tot habitual en aquesta mena
de casos. Totes elles creuen que és
normal que algunes pacients tor-
nessin a viure amb angoixa –i ar-
ribessin a necessitar tractament–
un cop van haver interposat la
denúncia. «El malestar és per uns
fets, no per una denúncia», van res-
pondre al lletrat de la defensa,

quan els va demanar sobre aquest
extrem.

En principi estava previst que el
metge acusat declarés també ahir
però després que les declaracions
s’allarguessin fins a primera hora
de la tarda, el tribunal va decidir
que el doctor doni la seva versió
avui a les deu del matí. 

La fiscalia imputa a Josep Cos-
ta Montal cinc delictes d’abusos se-
xuals, dos dels quals amb intro-
ducció de membres corporals per
via vaginal. Demana que se’l con-
demni a una pena global de 
anys de presó i que també se l’in-
habiliti durant  anys per exercir
de metge.

A més, la fiscal sol·licita que el
metge no pugui apropar-se a
 menys de  metres de cadascu-
na de les cinc pacients que l’ha de-
nunciat durant un termini de set
anys. En matèria de responsabili-
tat civil, el ministeri públic dema-
na que Josep Costa Montal in-
demnitzi les víctimes amb .
euros. 
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El metge acusat d’abusos sexuals es va
saltar els protocols d’exploració sanitària

Les psicòlogues diuen que és normal que les dones quedessin paralitzades i triguessin mesos a denunciar els fets�

El doctor Josep Costa Montal assegut a la banqueta dels acusats.

XAVIER PI/ACN

Jo, RAMON CASTELLÓ GORGUES, Notari de l'Il·lustre Col·legi de Notaris de Catalunya, amb residencia a Palamós,
FAIG CONSTAR: 
Que en la meva notaria, en data d'avui, s'ha iniciat la tramitació d'una ACTA DE NOTORIETAT D'EXCÉS DE CABUDA
instada per la senyora ADELINA POCH ROIG, veïna de Palamós, avinguda Llibertat, 54, i amb DNI-NIF número
40512899-D, de la següent finca:
URBANA.- Edifici, amb un petit pati o sortida a la part de darrera, enclavat tot això en una porció de terreny de ca-
buda quatre-cents setanta-vuit metres quadrats (478,00 m2), situat a Sant Joan de Palamós, municipi de Palamós,
i Avinguda de la Llibertat, números 54-56; i que limita: a l'Est, amb l'Avinguda de la Llibertat; al Nord, amb finca as-
senyada amb el número 52(B) a la mateixa avinguda, propietat de "Residencial Camí de la Font, S.L.", que és la
finca cadastral 0739622EG1303N0001PU; al Sud, amb la finca assenyalada amb el número 58 a la mateixa  Avin-
guda, propietat de Luis Xuriguera Hostench, que és la finca cadastral número 0739607EG1303N0001ZU; i a l'Oest,
amb finca amb façana al carrer Font, número 42, propietat de «Residencial Camí de la Font, S.L.», que es la finca
cadastral número 0739902EG1303N0001AU.
INSCRIPCIÓ.- Inscrita en el Registre de la Propietat de Palamós, al tom 3.516, llibre 302, foli 54, finca número 680
de Sant Joan de Palamós.
REFERÈNCIA CADASTRAL.- Té assignada la referència cadastral número 0739606EG1303N0001SU.
Durant el termini de vint dies naturals comptats des de la data de publicació d'aquest anunci, els interessats podran
comparèixer a la meva notaria, situada a Palamós, carrer Indústria, número 41, planta baixa, local 4, per exposar i
justificar els seus drets.
Palamós, 30 d'octubre de 2014.

Impreso por Iglesies Associats S.l. . Prohibida su reproducción.
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EL PUNT AVUI
DISSABTE, 29 DE NOVEMBRE DEL 2014
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vui és el nostre dia de festa,
ens toca celebrar l’esforç, la
responsabilitat i la compe-

tència que assumim com a profes-
sionals, som aquí per reconèixer el
paper de l’AGE en la defensa dels
nostres interessos, estem molt or-
gulloses de pertànyer a una asso-
ciació que està guanyant pes en la
societat gironina i que ens obre
portes a la internacionalització....
Anem a fer la foto amb la presi-
denta?

Més o menys amb aquestes pa-
raules carregades de satisfacció
s’expressaven la majoria de les do-
nes que dijous al vespre arribaven
al restaurant El Pati Verd de Girona
per commemorar el vintè aniversa-
ri de l’Associació Gironina d’Empre-
sàries (AGE), entitat que treballa
intensament per reforçar el liderat-
ge femení en els llocs de presa de
decisions. I sí, Maria Rosa Agustí,
la seva presidenta, els donava la
benvinguda i les animava, pletòrica
d’entusiasme, a fotografiar-se jun-
tes davant d’un immens cartell
amb l’emblema identificatiu de
l’associació. Per la sessió de photo
call hi van passar també molts re-

A

presentants de l’àmbit polític, so-
cial, econòmic, associatiu que es
van voler sumar a la merescuda
festa. Entre d’altres l’alcalde Carles
Puigdemont; les regidores Marta
Madrenas i Pia Bosch; la presiden-
ta de l’Institut Català de les Dones,
Fina Surina; el president de la
FOEG, Ernest Plana; el president de
Pimec, Pere Cornellà; el president
de la federació d’hostaleria, Antoni
Escudero; el comissari dels Mossos
de la regió policial de Girona, Josep

Milan, així com la sotsinspectora
Rosa Negre, la presidenta d’Onco-
lliga, Lluïsa Ferrer, les represen-
tants de la Càtedra d’Empresa Fa-
miliar, Dolors Muñoz, i de Respon-
sabilitat Social Universitària, Maria
Rosa Terradellas, el traductor i vo-
luntari d’Empreses amb Cor de Cà-
ritas, Francesc Francisco-Busquets,
la directora de l’associació GRAMC,
Elisabet Iglesias...

Les més de dues-centes perso-
nes assistents van escoltar la salu-

tació de l’alcalde Puigdemont, que
va remarcar la col·laboració de
l’AGE en projectes de ciutat i el par-
lament de Maria Rosa Agustí, que
va tenir paraules d’agraïment per a
les seves predecessores, Carmen
del Amo i Roser Bosch; va recalcar
la plena vigència dels objectius
fundacionals, va enumerar els
compromisos de l’entitat amb dife-
rents sectors: AGE participa en el
projecte Valentes i Acompanyades
per a l’apoderament d’adolescents
i joves, una de les quals, Binta Ja-
dama, havia dissenyat la peça de
roba que lluïa Agustí, i va anunciar
la incorporació de l’AGE a la Fede-
ració Internacional BPW, la presi-
denta estatal de la qual, María José
Mainar, era present a la sala. Agustí
va concloure: “Les dones d’avui
fem passes grans per a societats
obertes, ambiciones i valentes, so-
cietats disposades a avançar.” Les
emprenedores Sílvia Castelló
(Qstura), Anna Espelt (Celler Es-
pelt) i Tina Casassas (Refrica) van
rebre reconeixents així com altres
associades com Joana Oliveda,
Montse Calpe i les tres presidentes
que ha tingut l’entitat.
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LA CRÒNICA

Passes grans per a societats obertes i valentes

‘Photo call’ de sòcies de l’AGE amb la presidenta ■ GLÒRIA SÁNCHEZ / ICONNA

Carme Vinyoles

Lluís Puigdemont, que fins
ara era el responsable del
servei d’assessorament
d’immigrants de Càritas,
ha assumit la direcció de la
fundació Sergi, entitat que
duu a terme projectes so-
cioeducatius per millorar
la cohesió social i les condi-
cions de vida de les famílies
més desfavorides. Puigde-
mont s’incorpora a Sergi
amb el repte de gestionar
l’entitat en un entorn de
canvis socials i de crisi.
Dins de la fundació Sergi,
Bru Pellissa ha deixat la di-
recció per assumir-ne la
presidència en substitució
de Josep Ribera, després
que l’any passat, en la com-
memoració dels 25 anys
d’aquesta entitat, ja va ex-
pressar la seva voluntat de
deixar el càrrec. Al patro-
nat, s’hi han incorporat
persones provinents del
món de l’empresa i del tei-
xit social. ■

Lluís
Puigdemont és
el nou director
de Sergi

N.A.
GIRONA



ls temps són complexos i con-
vulsos. Tenim tota la societat
sota massa interrogants, però
no s’atura el simplisme impe-

rant en tertúlies, en les declaracions de
tota mena i en no pocs articulistes. No
existeix ni l’anàl·lisi assossegada ni la pro-
posta seriosa. Gairebé tot es diu i es fa sa-
bent de la feblesa de la memòria. En con-
seqüència, ni es dóna responsabilitat en
l’exercici de l’acció pública ni tampoc en
l’exercici crític de la mateixa. Tot Espanya,
sense que Catalunya en sigui una excep-
ció, s’ha convertit en una mena de «mer-
cat de Calaf» on mana el que més crida
sense importar gaire quina ximpleria diu.
Es porta allò castellà de «¿Dónde va Vice-
nte? Pues, hacia donde va la gente». Apa-
reixem com un ramat de cabres sense
geni, seguint pacíficament els messies de

torn com si fóssim gossets amb llacet po-
sat. Aleshores, on és la capacitat de rao-
nar que ens distingeix de la resta d’éssers
del regne animal? Doncs, no sé en quina
estació de la vida col·lectiva la vàrem dei-
xar. 

Benvingut sigui, doncs, el «Construïm»
que ha impulsat l’Institut Coll i Alentorn,
fundació d’Unió Democràtica de Catalu-
nya, sota la presidència del meu vell amic
i company d’escó al Congrés dels Dipu-
tats, en Llibert Cuatrecasas. Qualsevol
observador pot dir, sense faltar a la veri-
tat, que tant la Unió Europea com Espa-
nya i també Catalunya es troben esgotant
un cicle històric. Els que anem per la vida
tot portant un retrovisor podem dir, sense
mentir, que aquest llarg període ha estat
fructífer per al conjunt de la ciutadania
com també per a les institucions públi-
ques. Aquesta valoració no treu, però, que
ens ve al damunt un notable canvi de re-
gles que, oh, sorpresa, també comporta la
recuperació d’un seguit de valors que mai
s’havien d’haver perdut en el bosc de la
falsa progressia. 

Així, que tot un Pablo Iglesias, reticent
amb la visita institucional del papa Fran-
cesc a la seu del Parlament Europeu a Es-
trasburg, s’aixequi del seu escó en senyal
de respecte i l’aplaudeixi en senyal de

connivència pel que fa al fons del discurs
pronunciat no és una posada escenogrà-
fica, sinó adhesió a la valoració aspra del
Pontífex sobre el paper d’Europa, dels
seus polítics i dels seus tecnòcrates, i de la
seva denúncia sobre l’abandonament que
s’ha fet dels ciutadans en benefici exclu-
siu del poder econòmic. El mar de fons
existent aquí, dit en terminologia marine-
ra, no és només una manifestació dels
emprenyats que sobresurt en totes les en-
questes sociològiques, sinó una apel·la-
ció, potser la darrera, a la responsabilitat
de la classe dirigent del país. No tothom
ho llegeix d’aquesta manera. Per això, el
frontisme i l’irredemptisme no solament
s’estan apoderant del relat polític, com al-
guns han dit i escrit aquesta mateixa set-
mana, sinó que està enderrocant tot Es-
panya, també Catalunya, tant des de la
vessant institucional com moral. Ens es-
tem estavellant, però ningú fa cap intent
d’estabilitzar l’avió.  

En el meu parer, ara mateix estem just
a la ratlla mateixa que distingeix tot país
democràticament madur d’un país bana-
ner, on el populisme, fill de les necessitats
i també fill de les irresponsabilitats de
molts, acaba prenent la direcció del ma-
teix i se l’emporta abisme avall. El «Cons-
truïm» que ha llançat UDC potser arriba

tard i després de moltes oportunitats per-
dudes, però arriba, i ho fa amb voluntat
de regeneració moral per evitar que les
cendres parlin del què va ser aquest país,
Espanya amb Catalunya, quan els motors
arrancaren l’any 1977. 

L’incendi s’està propagant, els bombers
de guàrdia segueixen fent de piròmans i
alguns volen la glòria incerta en comptes
de governar de debò. No anem bé quan la
rauxa substitueix el seny i no anem bé
quan el personalisme (l’ego) substitueix
el bé comú. Cal reflexionar abans de par-
lar i cal reflexionar abans de decidir. Cal
fer-ho de manera principal quan la deci-
sió afecta tot un poble i no només aquells
que la prenen. I cal abandonar l’apel·lació
al «poble» en la seva totalitat, quan qui la
fa és una fracció minoritària de la mateixa
allí on el poble té els seus diputats. Cal ser
humil. 

No es pot transitar més pel camí de
l’enfrontament, ni pel camí de l’arrogàn-
cia, ni pel camí dels salvadors de pàtries a
la boliviriana manera. La proposta de
«Construïm» és profundament democrà-
tica; essent-ho, en invitar a parlar, a parti-
cipar en un compromís ètic i moral pel
que fa al conjunt de les persones, a raonar
i a deixar-nos de populismes i demagò-
gies per centrar-nos en l’ideal de l’huma-
nisme. Sabent que el temps polític no està
per la serenor col·lectiva, sinó per deixar-
se emportar per les vísceres, Unió acaba
de fer un excel·lent servei al país. És un
partit que ve de lluny i sap com n’està, de
lluny, sempre l’endemà. Celebro que algú
ens hagi ofert un dia i mig de reflexió per
a la reflexió.  

E

ADVOCAT I EXVICEPRESIDENT DEL CONGRÉS DEL DIPUTATS

Josep López de Lerma 

EL PAÍS I LA SEVA
GENT

LA NECESSITAT DEL CONSTRUÏM
«Sabent que el temps polític no està per la serenor col·lectiva, sinó per deixar-se emportar per les vísceres, Unió
acaba de fer un excel·lent servei al país. És un partit que ve de lluny i sap com n’està, de lluny, sempre l’endemà»
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Els membres del nou patronat de la Fundació SER.GI, davant la seva seu. 

DIARI DE GIRONA

La Fundació SER.GI ha renovat
la seva direcció i bona part del seu
patronat, designant l’antic director,
Bru Pellissa, com a nou president
en substitució de Josep Ribera.
Un altre canvi destacat és que el
lloc de Pellissa a la direcció de la
fundació l’assumeix l’exresponsa-
ble del Servei d’assessorament
d’Immigrants de Càritas Diocesa-
na de Girona, Lluís Puigdemont. 

La renovació es va ratificar en
una reunió del patronat feta el 
de novembre i, pel que fa a la pre-
sidència, satisfà la voluntat de dei-
xar el càrrec que Ribera va ex-
pressar quan SER.GI va celebrar el
è aniversari. 

Aquests canvis han anat acom-
panyats d’una renovació de part
del patronat, que ha incorporat

persones del món de l’empresa i el
teixit social: Empar Vaqué −Taller
de Turisme i Medi Ambient−, Jau-
me Fàbrega −GAM tecnologia edu-
cacional−, Joan Ribas −Assessoria
Ribas-Alvarez−, Cristina Andreu
−educadora social−, Lluís Jaile
−advocat− i Mariona de Puig −Ax-
xon. 

Tots ells treballaran al costat
dels membres actuals: Josep Ri-
bera −empresari de la construc-
ció−, Laura Masferrer −gerent de
SER.GI−, Montse Soler −tècnica en
habitatge social−, Montse Pasqui-
na −pedagoga−, Albert Quintana
−professor de Secundària−, Gem-
ma Clapés −pedagoga i educado-
ra social−, Núria Balliu −sociòlo-
ga−, Marta Pujol −psicopedagoga
i educadora social− i Joan Carbó
−empresari.

GIRONA | P.T.V.

Bru Pellissa relleva Josep
Ribera a la presidència 
de la Fundació SER.GI
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Bru Pellissa és llicenciat en Filo-
sofia però sempre ha estat implicat
en l’educació en el lleure. Això el va
portar a la desapareguda associa-
ció Esbargi, que treballava a la Pól-
vora de Girona, i des d’allà, el ,
va entrar en contacte amb la Fun-
dació SER.GI. Entre principis dels
 i mitjan , va treballar al
Centre Cívic de Banyoles. Llavors,
va tornar a SER.GI per quedar-s’hi:
primer com a tècnic, després al Pa-
tronat i, a finals de , a la direc-
ció tècnica. Després de vuit anys de
diferents càrrecs directius, ara és el
nou president de la Fundació. 

El seu nomenament s’emmar-
ca en una important renovació del
Patronat de la Fundació SER.GI. A
què respon el canvi?

Respon a diversos objectius. El
primer és que el Patronat estava
composat per les mateixes perso-
nes des de feia molt de temps, i ne-
cessitem gent nova i amb un enfoc
diferent. S’hi han incorporat sis
nous patrons [en total són ] amb
un perfil empresarial. 

Per què han potenciat la pre-
sència d’empresaris?

Ens interessa que la Fundació si-
gui més coneguda a Girona i a co-
marques, i un àmbit en el que som
molt poc coneguts és en l’empre-
sarial. Hem fet una anàlisi i sabem
que tècnics i administracions ens
coneixen molt, però hem d’aug-
mentar el coneixement i la base so-
cial. Un altre motiu per incorporar
un perfil més empresarial és que
necessitem coneixements de ges-
tió. Un altre tema és que sabem que
les subvencions s’estan acabant i te-
nim claríssim que una de les línies
per mantenir la Fundació i seguir
amb els projectes és que hi hagi in-
gressos de l’empresa privada.

Parla de mecenatge?
Sí, parlem de mecenatge. No

demanem als patrons que aportin
diners, però sí que ens ajudin a en-
tendre quin és el llenguatge, i com
es mou i quins són els interessos
d’aquest món, que ells coneixen
molt més que nosaltres. 

De quins àmbits professionals
són?

Joan Ribas és del món de l’as-
sessorament i coneix el món de les
auditories o els plans de viabilitat.
Jaume Fàbrega és empresari i pe-
dagog, fa suport a formació d’em-
preses. Empar Vaqué va ser de les

primeres en promoure un turisme
alternatiu i està involucrada amb
immobiliàries. Mariona de Puig
va ser vicepresidenta de la Cambra
de Comerç. I també hi ha l’advocat
Lluís Jaile, que fa molt que està vin-
culat a la Fundació. 

Quina és la tasca dels patrons?
Ara ha canviat. Volem que aca-

bin definint les línies principals
de la Fundació i, pel que fa al dia a
dia, que s’impliquin una mica més
en comissions de treball, tenint
molt en compte el perfil de cadas-
cú. 

Crida l’atenció que el president
de SER.GI deixi de ser un empre-
sari [Ribera era constructor] per
ser un filòsof-educador, precisa-
ment quan el sector econòmic
guanya pes al Patronat.

Sí, és curiós, però la raó que jo
agafi la presidència és una altra. Co-
incideix amb una etapa de molts
canvis i cal mantenir una continu-
ïtat. La meva funció serà estar a la
comissió executiva, vincular nous
patrons i col·laboradors amb els di-
versos projectes i, lògicament, que
es respectin els objectius funda-
cionals de SER.GI. 

El seu substitut a la Direcció tèc-
nica és una persona molt signifi-
cada amb Càritas de Girona, Llu-
ís Puigdemont. Com ha anat?

Vam pensar en ell, però li vam
demanar que s’incorporés en una
selecció de personal. SER.GI i Cà-
ritas som entitats que hem coinci-
dit i coneixíem la seva dinàmica. 

Els interessava el seu perfil al
capdavant del Servei d’Assesso-
rament per a Immigrants?

No especialment. Aquí sí que hi
ha hagut un canvi de tendència res-
pecte els inicis de SER.GI. El seu di-
rector de llavors va tenir molt clar

que hi hauria la necessitat d’acollir
bé les persones immigrants i de llui-
tar contra el racisme que comen-
çava a haver-hi. Ell sobretot va es-
tablir el paradigme de la intercul-
turalitat. I això ho hem hagut d’anar
canviant, sobretot en els últims
anys amb l’entrada de la crisi, quan
vam decidir parlar més de drets i de
justícia social. 

Reduir les desigualtats socials
era un dels objectius fundacionals
de SER.GI, als anys . Ara, la cri-
si ha generalitzat l’exclusió so-
cial?

Exacte. Intentem que els nostres
serveis no siguin especialment per
a immigrants, però és veritat que és
una població molt important de les
que atenem. Abans, el  de les
persones que ateníem als progra-
mes d’habitatge eren immigrants,
però ara s’ha igualat al  o el .

El tancament de l’aixeta de les
subvencions els ha fet suspendre
projectes o deixat de fer-ne al-
gun que considerin necessari?

Sí. De fet, hi ha hagut tota una lí-
nia de treball que ha desaparegut:
la formació de professionals dels
àmbits social i de l’educació. Hem
deixat de fer jornades, seminaris de
formació permanent, formació a
mida per a institucions i l’Escola
d’estiu Girona Intercultural. 

La setmana passada, SER.GI i
comerciants de Girona van pre-
sentar una campanya per recap-
tar fons per al programa de ma-
soveria urbana. En què consisteix?

Ens hem posat en contacte amb

algunes associacions de comer-
ciants de Girona perquè ens ajudin
a aconseguir diners de persones a
títol individual i anònima, per des-
envolupar accions de masoveria ur-
bana. Aquesta consisteix en què el
propietari accepti reduir el cost
del lloguer, a canvi que el llogater
faci millores a l’habitatge. 

Des que van iniciar aquest pro-
jecte el , quants i quin tipus de
propietaris hi han participat? 

Són petits propietaris amb pisos
buits. N’hi ha  a Girona, a Figue-
res estan a punt d’entrar els dos pri-
mers i a Lloret n’hi ha uns quants
més perquè funciona d’una altra
manera: no s’aporten diners pels
materials per arreglar pisos, sinó
que els llogaters se n’ocupen.

La seva intenció és potenciar
aquesta línia de treball? 

No la deixarem mai perquè és
una alternativa nova, que s’afegeix
a d’altres, perquè persones que te-
nen molt pocs recursos accedeixin
a l’habitatge. I aquest és un pro-
blema molt general. També hem in-
tentat altres coses, com accions de
micromecenatge que no ens van
acabar d’anar bé. I hem contactat
amb ajuntaments per fer-los veu-
re que necessiten que la gent tingui
un allotjament i que han de facili-
tar alternatives, perquè el que s’ha
fet fins ara no ha tingut una resposta
suficient. 

Amb Psicòlegs en Acció, pro-
mouen un suport psicològic per a
usuaris dels seus programes en
risc d’exclusió social. La crisi l’ha

fet necessari?
Sí, és claríssim. Ho hem anunciat

ara però fa més d’un any que ens ho
van proposar i hi treballem. Les si-
tuacions de crisi porten a malestar
emocional i, en alguns casos, a
problemes psicològics. Paral·lela-
ment, els serveis psicològics públics
estan molt saturats. Fent aquesta
anàlisi, uns psicòlegs van decidir
dedicar part del seu temps a per-
sones que ho necessiten però que
no poden pagar una atenció pri-
vada. Ho van vehicular a través
d’entitats i, de moment, la prime-
ra que ho ha fet som nosaltres. 

Aquest és un exemple que, amb
el pas del temps, SER.GI ha passat
del pla teòric a una intervenció
més directa?

Sí, ha estat un canvi. Ara, la Fun-
dacó és reconeguda perquè fem
una bona acció socioeducativa. 

Després del canvi organitza-
tiu, quines prioritats tenen per al
?

Pel que fa a projectes d’acció, ens
volem centrar en habitatge i en els
joves que fracassen a la Secundà-
ria obligatòria. Aquests últims pa-
teixen molt la pèrdua de subven-
cions, mentre que l’habitatge està
molt ‘de moda’. Des de fa un temps,
si ens arriba alguna proposta nova
o comencem a treballar en algun
lloc és, sobretot, en temes d’habi-
tatge. Cal tenir molt present que
amb el fracàs escolar a Secundària
parlem de joves de  anys que, si
no hi ha iniciatives, el seu destí és
el carrer o tancats a casa.
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«Els joves que fracassen a

ESO pateixen molt la pèrdua

de subvencions i el seu destí és

el carrer o tancats a casa»

«Abans, el 75% de les

persones als programes

d’habitatge eren immigrants,

però ara s’ha igualat al 50%»

«Ens interessa que SER.GI

sigui més coneguda a Girona i

l’empresarial és un àmbit en el

qual som poc coneguts»

Bru Pellissa
President de la Fundació SER.GI. Josep Ribera ha deixat la presidència de la Fundació Servei Gironí de Pedagogia Social de Girona (SER.GI) després de
27 anys en el càrrec. La persona que l’ha rellevat, Bru Pellissa, suma una llarga trajectòria vinculada a l’entitat. Aquest canvi s’emmarca en una profunda
transformació del Patronat de la Fundació, que ha decidit buscar la complicitat del sector empresarial per acabar de connectar amb el teixit social gironí. 

«Les subvencions s’estan acabant i per seguir
amb els projectes ens calen ingressos privats»

El nou president de la Fundació SER.GI, Bru Pellissa, a la seu de l’entitat a Girona. 

MARC MARTÍ

Pili Turon
GIRONA
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